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با حكيمان رانتخوار و حريص؟!
در قس��مت پيش با طرح اينكه چرا نس��خه هاي اقتصادي شفابخش 
نيستند به اين موضوع پرداختيم كه بيمار اقتصادي ما تنها نياز به يك 
متخصص نداشته بلكه بايد تيم متخصصي با مشاوره و در نظرگرفتن 
تمام جوانب درمان را آغاز كند. همچنين گفتيم كه بيمار تورم مزمن 
به فش��ار خون مزمن ش��بيه اس��ت و وقتي بيمار دچار س��كته مغزي 
شده نمي توان با پول پاش��ي مش��كل بيكاري را تجويز كرد وگرنه هر 
اقتصادخوانده و نخوانده اي مي داند بايد نقدينگي به سمت توليد برود 
تا هم مشكل اشتغال حل ش��ود و هم از ركود خارج شويم اما اگر قرار 
بود نس��خه اي به اين س��ادگي اقتصاد را نجات دهد در 50سال اخير 
حتماً وضع بهتر مي شد، نه اينكه ناگهان مجبور به افزايش 50درصدي 

بنزين بشويم. 
براي اينكه بدانيد نسخه هدايت نقدينگي به سمت توليد حتي از اقتصاد 
كلاسيك سابقه طولاني تری دارد، اش��اره به شعر شاعر بزرگ نظامي 
داريم كه تقريباً حدود 300س��ال قبل از آدام اس��ميت پدر علم نوين 

اقتصاد )1723تا1790ميلادي( چنين گفته است: 
 غله چون ب��ود كاس��د و ك��م به��ا/ كن��د برزگ��ر كار ك���ردن ره�ا 

چو دردانه باشد تمناي سود/ كديور درآيد بكشت و درو
از سوي ديگر مي دانيم اقتصاد بيمار ما دچار مشكل ارجحت يا رجحان 
فعالان و بازيگ��ران اقتصادي در بخش هاي نامولد اس��ت يا هدايت به 
بخش هاي مولد كه توجيه اقتصادي آنها تنها متكي بر بهره از رانت هايي 

چون انرژي، آب و بازارهاي انحصار و شبه انحصاري است. 
به عبارت ديگر، مجم��وع تصميم هاي كلان متأثر از منافع سياس��ي، 
گروهي يا بنگاهي باعث شده تا منابع به بخش هاي ناميمون هدايت شود 
و متأسفانه هر ساله نمود عيني آن نيز با تصميماتي در قالب بودجه و 
منشأ هاي درآمدزايي آن به خوبي مشهود است، نوعي تخصيص نابهينه 
منابع است كه متأسفانه با شعار حمايت از توليد و ايجاد اشتغال يا از اين 

دست استدلال هاي قابل قبول رخ مي دهد. 
امروز بخش توليد به غي��ر از ايجاد منافع دست س��از براي بخش هاي 
غيرمولد اعم از خدمات به خصوص سيستم بانكي، واردات، قاچاق و... 
كه در درازمدت به آن دست يافته اند، با دو نوع تهديد جدي مواجه است 
كه با ابراز تأسف بي نهايت به نام توليد در داخل سياستگذاران و حتي 

مجلس دنبال مي شود. 
در يك س��و توليدكننده نما هاي بزرگ كه س��ود توليدشان براساس 
بازتوليد رانت هاي جدي است، دائم در حال تخريب فضاي كسب و كار 
هستند. نمونه آنها صنايع خودروسازي، فولادي و پتروشيمي هاست 
كه با توجه به اتصال نيم بند به بدنه دولت و مراكز تصميم سازي آنها را 
وادار به حمايت هاي مخرب مي كنند، به نحوي كه صنايع پايين دستي 
را به باد فنا داده اند يا مانند خودرو سازان سالانه هزار ميليارد تومان در 
قالب هاي مختلف مصرف بنزين، ضررهاي شركت هاي بيمه اي، تلفات، 

آلودگي محيط زيست و... به مردم تحميل مي كنند. 
از سوي ديگر نيز بنگاه هاي كوچكي هستند كه به جاي توليد و پيش 
از شروع كار دستيابي به منابع برايشان مهم است و موجب اتلاف منابع 
مي شود. بايد به اين عده كه معمولاً دنبال هدررفت منابع هستند نيز 
نظارت كرد اما عمده اين افراد منابع را به نام توليد اخذ ولي به بخش هاي 
ديگر هدايت مي كنند. اينها نيز با جريان هاي رسانه اي بيشتر ترجيح 
مي دهند تا با دلالي ها، فرار مالياتي هاي هوشمندانه و سوءاستفاده از 
بوروكراسي هاي متداول عرصه را بر توليدكنندگان واقعي تند و مولدان 
را از عرصه فعاليت هايشان به در كنند. بديهي است اين عده همسو با 
بخش توليدكننده نماهاي بي كفايت همواره تمركز خود را بر رانت هايي 
مانند آنچه در بالا به آن اشاره ش��د يا افزايش نرخ ارز و سوءاستفاده از 

ارزهاي چندنرخي سود خود را به حداكثر برسانند. 
 به اين ترتيب مي توان چنين نتيجه گرفت كه متأسفانه محيط اقتصاد 
ايران از كمبود داده ه��ا و بي توجهي برنامه ريزان ب��ه اطلاعات هنگام 
تصميم گيري به مشكلات واقعي توليد و متأثر از نامولدان تصميم هاي 
خود را به نام توليد بر فضاي اقتصاد ديكت��ه مي كند و تا زماني كه اين 
فضا بر اقتصاد كشور حاكم شود، به قول استاد نظامي گنجوي دردانه ها 
همچنان در اين فضاي كس��ب و كار به دلالي و واردات و رانت خواري و 
كلاهبرداري و فساد بانكي و... ادامه خواهند داد و همان اندك برزگران و 
توليدكنندگان را نيز نااميد مي كنند و وضع بدتر خواهد شد. بايد قبول 
كرد كه مداواي مرض اقتصادي با حكيمان متأثر از حريصان به جايي 
نمي رسد ولو آنكه مردم به عنوان صاحب اصلي اين اقتصاد حاضر باشند 
از جيب و مال خود بزنند و خودروي بي كيفيت و بنزين گران سوار شوند 

و هوشمندانه از حق دريافت يارانه هاي ناكارآمد بگذرند! 

مرك�ز پژوهش هاي مجل�س در گزارش�ي به 
اخذ ماليات برسود سپرده بيش از 100ميليون 
توم�ان پرداخت�ه و گفت�ه اس�ت ماليات ها تا 
سق�ف 9درص�د ب�ه روش پلكان�ي افزاي�ش 
 می ياب�د، در عين ح�ال اين مركز پژوهش�ي 
از موافق�ت وزارت اقتص�اد ب�ا اي�ن موضوع 
و مخالف�ت بان�ك مرك�زي خب�ر داده است. 
طرح اخذ ماليات از سودسپرده ها از اين جهت حائز 
اهميت است كه بخش عمده اي از مردم هزينه آن 
را نمي پردازند و صرفاً س��پرده  گذاران كلان نظام 
بانكي مشمول آن خواهند ش��د، از اين رو نوعي 
اخذ مالي��ات هدفمند در جه��ت كاهش فاصله 

طبقاتي است. 
 در صورت اجرايي شدن و رس��يدن اخذ ماليات 
10درصد از سود سپرده ها مي توان درآمد 16هزار 
و 500توماني ب��راي دولت متصور ش��د كه اين 
مبلغ بي��ش از گراني 500 تومان��ي بنزين در هر 
ليتر است كه آثارش بر تمام آحاد جامعه تحميل 

خواهد شد. 
به علاوه اين عدد در مقايس��ه با درآمد 112هزار 
ميلياردي پيش بيني شده در بودجه سال 1396، 
س��هم قابل توجهي )حدود 15درص��د( خواهد 
داشت، اين عدد از ظرفيت بالاي اخذ اين ماليات 

براي تأمين مخارج دولت خبر مي دهد. 
چنانچه اين درآمد در جهت برطرف كردن تنگناي 
مالي حاكم بر نظام بانكي مصرف شود، همراهي 
بانك ها را نيز به همراه خواهد داشت. براي مثال 
براس��اس گزارش بانك مركزي، بدهي دولت به 
بانك ها بالغ ب��ر 176هزار ميليارد تومان اس��ت 
در صورتي كه درآم��د حاصل از اي��ن ماليات بر 
سود س��پرده صرف تس��ويه بدهي دولت به نظام 
بانكي شود، در سال اول نزديك به 9درصد از بدهي 
دولت به نظام بانكي تسويه خواهد شد و نظام بانكي 
مي تواند متناسب با ميزان بدهي دولت به هر بانك 
يا متناس��ب با ميزان ماليات وصولي از هر بانك 
باشد و همچنين اين درآمد مي تواند صرف افزايش 

سرمايه دولت در بانك هاي دولتي شود. 
 س�ود سالانه  بانك�ي 165ه�زار ميليارد 

توماني سپرده گذاران 
طبق اين پژوهش در ش��هريور ماه 1396، حجم 

 س��پرده هاي م��دت دار در نظ��ام بانك��ي بالغ بر 
هزار و 100ه��زار ميليارد تومان بوده اس��ت كه 
با ف��رض نرخ س��ود ميانگين 15درص��دي براي 
سپرده ها، نرخ سود سالانه آنها نزديك به 165هزار 
ميليارد تومان خواهد بود و معلوم نيست اين سود 
از كدام محل تأمين مي شود. با اين حال با فرض 
اينكه در بلندمدت نرخ ماليات بر س��ود س��پرده 
10درصد تعيين شود، براساس حجم سپرده هاي 
فعلي درآمد حاصل از ماليات بر سود سپرده بالغ بر 

16هزار و 500 ميليارد تومان خواهد بود.
براساس اين پژوهش در حال حاضر به دليل فقدان 
اطلاعات و عدم شفافيت س��پرده هاي بانكي اين 
شاخص قابل محاسبه نيست و تصميم گيري در 
ارتباط با وضع ماليات بر سود سپرده را با مشكل 
مواجه مي كن��د.  با اين حال بي��م اين مي رود كه 
اجراي اين طرح به ش��كل حساب نشده موجب 
انحراف در تصميم گيري سرمايه گذاري افراد شده 
و همچنان انگيزه كافي براي س��رمايه گذاري در 

بخش واقعي اقتصاد باقي بماند. 
 تخصيص ناكارآمد منابع دولتي 

در اين ميان نظرات نماينده دولت و بانك مركزي 
قابل تأمل اس��ت زيرا هم اكنون س��هم پرداختي 
بانك مرك��زي به س��ازمان امور ماليات��ي تقريباً 
80درصد كل مبلغ ماليات بانك ها )501ميليارد 
تومان از 624 ميليارد تومان است( و دولت را متهم 
كرده اس��ت كه با توجه به ناكارآمدي تخصيص 
منابع، تخصي��ص درآمد مناب��ع مالياتي از محل 
سپرده بانكي ناكارآمد تر از مصرف صاحبان سپرده 
است. نظر نماينده بانك مركزي در گزارش مذكور 
چنين آمده است: »نماينده بانك مركزي با بيان 
وضعيت نابسامان نظام بانكي، اخذ اين ماليات را 
عاملي براي تشديد بحران هاي بانكي مي دانست 
و اعلام داش��ت با توجه ب��ه ناكارآمدي تخصيص 
مناب��ع دولتي، تخصي��ص منابع حاص��ل از اين 
ماليات را ناكارآمدتر از مصرف اين منابع توس��ط 

سپرده گذاران دانست.«
 اين در حالي اس��ت ك��ه در طرح مذك��ور منابع 
قابل حصول مالياتي از محل سپرده هاي بانكي را به 
بازپرداخت بدهي 176هزار ميليارد توماني دولت 

به سيستم بانكي متصل كرده است. 

  تجربه ساير كشورها چيست؟ 
مركز پژوهش ه��اي مجلس شوراي اس��لامي در 
بررس��ي ابعاد اقتصادي طرح اخذ ماليات از سود 
س��پرده هاي بانكي خ��ود آورده اس��ت: مطالعه 
قوانين مالياتي اعضاي گروه 20 نش��ان مي دهد 
در 18كش��ور عضو اين گروه، س��ود سپرده هاي 
بانكي يا مشمول ماليات تكليفي هستند يا جزو 
درآمد مشمول ماليات محاسبه مي شوند و صرفاً 
در عربستان سعودي اين درآمد مانند ايران معاف 

از پرداخت ماليات است. 
همچنين بررس��ي نرخ س��ود حقيقي )نرخ سود 
اس��مي منهاي تورم( س��پرده هاي بانكي در اين 
كشورها نشان مي دهد كه نمي توان مثبت بودن 
نرخ سود را به عنوان شرط لازم براي اخذ ماليات 
بر س��ود س��پرده هاي بانكي قلمداد كرد و در هر 
صورت اين درآم��د بايد مانند س��اير درآمدهاي 
اشخاص مشمول ماليات شود تا موجب انحراف در 
تصميم گيري سرمايه گذاري افراد نشود و همچنان 
انگيزه كافي براي سرمايه گذاري در بخش واقعي 

اقتصاد باقي بماند. 
 احتياط ها و دغدغه ها 

به رغم اينك��ه وضع مالي��ات بر درآمد ناش��ي از 
س��پرده گذاري در بانك داراي پشتوانه اقتصادي 
مستحكم اس��ت، ولي در ارتباط با اجراي آن در 
كش��ور بايد ملاحظاتي مدنظر قرار گيرد. يكي از 
مهم ترين اين شاخص ها، كشش عرضه سپرده هاي 
س��رمايه گذاري )حساسيت س��پرده گذاران به 
نرخ بهره( در نظام بانكي اس��ت كه تعيين كننده 
سهم سپرده گذاري و تسهيلات گيرنده از ماليات 
بر س��ود سپرده هاس��ت. در حال حاضر به دليل 
فق��دان اطلاعات و عدم ش��فافيت س��پرده هاي 
بانكي اين شاخص قابل محاسبه نيست، بنابراين 
تصميم گيري در ارتباط با وضع ماليات بر س��ود 

سپرده را با مشكل مواجه مي كند. 
همچنين وضع ماليات بر سود سپرده هاي بانكي 
نيازمند همراهي با سازماندهي س��اير بازارهاي 
موازي توليد مانند سرمايه گذاري در بخش مسكن 
و ساختمان، بازارهاي غيرمتشكل پولي، ارز و سكه 
و... است. در واقع وضع ماليات بر سود سپرده در 
صورت س��اماندهي نش��دن اين بازارها مي تواند 

اختلالات��ي هرچند كوچك )متناس��ب با ميزان 
كششي س��پرده گذاري در بانك( در اين بازارها 

ايجاد كند. 
بنابراين ضروري است بسته جامع مالياتي شامل 
ماليات بر سود سپرده هاي بانكي، ماليات بر عائدي 
س��رمايه )CGT( در حوزه مسكن و ساختمان، 
معاملات ارزي و... به تصويب و اجرا برسد تا شاهد 
اثرگذاري بهتر اين اصلاحات س��اختاري باشيم. 
همچنين ضروري اس��ت اين تغييرات ساختاري 

حساب شده و به تدريج اتفاق بيفتد. 
   نظر موافقان و مخالفان

براساس اين تحليل مركز پژوهش ها جلسه اي با 
حضور نماين��دگان وزارت اقتصاد و دارايي، بانك 
مركزي، سازمان امور مالياتي و برخي كارشناسان 
براي بررس��ي ابعاد مختلف اخذ ماليات بر س��ود 
بانكي برگزار كرد. در اين جلس��ه نماينده وزارت 
اقتصاد با تشريح مطالعات خود و بررسي قوانين 
30 كشور در اين حوزه، با اخذ اين ماليات موافق 
بوده و اعلام كرد س��ود بانكي درآم��د حاصل از 
فعاليت اقتصادي و همانند هر درآمد ديگري بايد 
مشمول ماليات شود، ضمن آنكه ايشان فرمودند، 
معافيت مالياتي س��ود بانكي س��بب گلايه ساير 

نهادهاي مالي همچون سازمان بورس است. 
نماينده بانك مركزي با بيان وضعيت نابس��امان 
نظام بانكي، اخذ اين ماليات را عاملي براي تشديد 
بحران ه��اي بانكي مي دانس��ت و اعلام داش��ت: 
با توجه ب��ه ناكارآمدي تخصي��ص منابع دولتي، 
تخصيص منابع حاصل از اين ماليات ناكارآمدتر 
از مصرف اين منابع توسط س��پرده گذاران است 
و همچنين نگراني ه��ا و مقاومت هاي اجتماعي 
عامل مهمي در اجراي اين سياس��ت می باشد. با 
در نظر گرفتن دغدغه هاي مخالفان و موافقان، بر 
مطالعات و تحليل هاي اين گزارش بازبيني شد و 
پس از اين اصلاحات ويرايشي اول گزارشي براي 
بانك مركزي و وزارت اقتصاد براي اعلام نظر ارسال 
شد.  بانك مركزي با بيان مواردي مشابه و اعلام 
اينكه بار ماليات بر دوش بانك ها مي افتد، تصويب 
اين قانون را به فرصت آتي و شرايط باثبات و پس از 
اصلاحات ديگر موكول كرد و همچنين با بررسي 
ماليات در مالزي و س��نگاپور )كه در بخش سوم 
آمده است( نتيجه گرفته است كه اخذ اين ماليات 

شمول جهاني ندارد. 
 پيشنهاد

در ادامه اين پژوهش و به استناد قانون ماليات هاي 
مس��تقيم و بندهاي 9و 19 سياس��ت هاي كلي 
اقتصاد مقاومتي پيش��نهاد داده ش��ده است: از 
آنجايي كه در حال حاضر زيرس��اخت محاس��به 
ماليات بر درآمد اشخاص حقيقي در كشور وجود 
ندارد، پيشنهاد مي ش��ود ماليات بر سود سپرده 
به صورت تكليفي و با نرخ يكسان براي اشخاص 

حقيقي و حقوقي وضع شود. 
اولين قدم براي اجراي ماليات بر س��ود س��پرده 
مي تواند اين باشد كه از س��پرده هايي كه هويت 
صاحب آن مشخص نيس��ت، ماليات اخذ شود. با 
اين روش بار اجتماعي اخذ ماليات بر سود سپرده 
بسيار كاهش خواهد يافت و بدين طريق از ايجاد 
شوك در ساير بازارها جلوگيري مي شود. همچنين 
براي س��اير س��پرده ها تنها در صورتي كه س��ود 
سپرده هاي شخصي در سال بيش از مبلغ معيني 
مانند يك ميليارد ريال باشد، نرخ ماليات بيشتر 
از صفر خواهد بود و براي س��ايرين نرخ ماليات بر 
سود سپرده صفر خواهد بود. بدين طريق بخش 
عمده مردم مخاط��ب اين ط��رح نخواهند بود و 
صرفاً س��پرده گذاران كلان نظام بانكي مشمول 

آن خواهند شد. 

ماليات از سود سپرده؛ دولت موافق، بانک مرکزی مخالف! 
 در صورت اخذ ماليات از سپرده های بانكی تا 10درصد درآمد 16/5هزار ميليارد توماني برای دولت رقم می خورد كه به مراتب بيشتر از درآمد سالانه 

افزايش 500تومانی قيمت هر ليتر بنزين است، به خصوص كه آثارش بر تمام آحاد جامعه تحميل نشده و در كاهش فاصله طبقاتی جامعه نيز مؤثر است  
کاهش ۵۳درصدي درآمد دولت
 از محل عوارض واردات خودرو

بررسي آم�ار عملك�رد بودجه در هف�ت ماه نخست سال نش�ان 
مي دهد، درآمد دول�ت از محل واردات خ�ودرو افت 5۳درصدي 
نسب�ت ب�ه م�دت مش�ابه س�ال قب�ل را تجرب�ه ك�رده اس�ت. 
به گزارش تسنيم، بررسي جداول عملكرد بودجه 96 نشان مي دهد در 
هفت ماهه نخست سال جاري 5/4هزار ميليارد تومان ماليات واردات 
وصول شده است، اين رقم نس��بت به مدت مشابه س��ال قبل با رشد 
11درصدي همراه بوده اما نسبت به رقم مصوب بودجه )هفت ماهه( با 
عقب ماندگي حدودي 5 هزار ميليارد توماني مواجه است. از سوي ديگر 
در اين مدت 300 ميليارد تومان ماليات ورود خودرو وصول ش��ده كه 
اين رقم نيز نسبت به رقم مصوب هفت ماهه با اختلاف 1/6هزار ميليارد 
توماني همراه بوده است، همچنين درآمد دولت از محل واردات خودرو 
افت 53درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل را تجربه كرده است. 
.......................................................................................................................

صادرات سيمان به عراق همچنان ممنوع
دبير انجمن صنفي سيمان ب�ا بيان اينكه ص�ادرات سيمان ايران 
به عراق همچنان ممنوع است، گفت: تعرف�ه صادرات به عراق در 
صورتي كاه�ش خواهد يافت كه اين ممنوعيت برداش�ته ش�ود. 
عبدالرضا شيخان در گفت وگو با فارس، در مورد بحث هاي مطرح شده 
از س��وي رايزني بازرگاني ايران در عراق مبني بر توافق دو كشور براي 
كاهش تعرفه چهار دسته كالاي صادراتي ايران به عراق از جمله سيمان 
از ابتداي سال 2018 اظهار داشت: در اين مورد با رايزن بازرگاني ايران 
در عراق صحبت كردم و او نيز اعلام كرد كه صادرات س��يمان ايران به 
عراق همچنان ممنوع است، ولي اگر اين ممنوعيت برداشته شود شاهد 

كاهش تعرفه صادرات خواهيم بود. 
 وي با بيان اينكه فعلًا تصميمي براي رفع ممنوعيت صادرات سيمان 
ايران به عراق گرفته نشده است، افزود: با توجه به اينكه توليد سيمان 
عراق تا حدي جوابگوي نياز اين كشور است، فعلًا عراقي ها تصميمي 
براي آزادس��ازي واردات سيمان ايران به كشورش��ان نگرفته اند.  وي، 
ميزان صادرات س��يمان اي��ران را تا پايان س��ال جاري ح��دود 11 تا 
12ميليون تن پيش بيني كرد و گفت: ميزان صادرات سيمان در سال 

جاري نسبت به سال گذشته كاهش خواهد داشت. 
شيخان همچنين با اشاره به صادرات سيمان ايران به كشورهاي حوزه 
خليج فارس، آفريقا و كشورهاي CIS گفت: با توجه به اينكه سيمان و 
كلينكر محصولاتي حجيم، سنگين و كم ارزش هستند، صادرات آنها 
به كش��ورهاي دور رقابتي نيس��ت، به همين دليل صحبت هايي براي 
اختصاص يارانه حمل سيمان با كشتي به راه هاي دور در سازمان توسعه 

تجارت مطرح شده است. 
.......................................................................................................................
زلزله رکورد مصرف بنزين در تهران را شكست

از لحظ�ه وقوع زلزل�ه 5/2ريش�تري در تهران تا ساع�ات پاياني 
ش�ب پنج ش�نبه بي�ش از 2٧ميلي�ون ليت�ر بنزي�ن در ته�ران 
مص�رف ش�د، در حالي ك�ه در روزه�اي ع�ادي مص�رف تهران 
تنها ح�دود 1۳ ت�ا 14 ميلي�ون ليتر بنزين بيش�تر نب�وده است. 
به گزارش فارس، شامگاه چهارشنبه زلزله اي به قدرت 5/2ريشتر استان 
تهران و البرز را لرزاند كه نشان دهد دس��تگاه هاي امدادي در شرايط 
بحران چه مقدار آمده هستند.  در همان ساعات اوليه مسئولان شركت 
ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي اعلام كردند، هيچ جاي نگراني 
نيست و س��وخت به اندازه كافي در انبارها ذخيره سازي شده است اما 
ظاهراً اين اطلاعيه ها نيز موجب كاهش نگراني ش��هروندان تهراني و 
البرزي نشد و تا پاسي از شب و حتي تا ساعت هاي 7 و 8 صبح پنج شنبه 
همچنان صفي از خودروها را پشت جايگاه هاي سوخت حتي در مناطق 

غربي تهران شاهد بوديم. 
ظاهراً به گفته مس��ئولان ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي، تهراني ها طي يك روز پ��س از زلزله در مص��رف بنزين ركورد 
زدند، به طوري كه از لحظه زلزله تا س��اعات پاياني ش��ب پنج ش��نبه 
بيش از 27ميليون ليتر بنزين در تهران مصرف ش��د، در حالي كه در 
روزهاي عادي مصرف تهران تنها حدود 13 تا 14 ميليون ليتر بنزين 

بيشتر نيست.  
اين گزارش حاكي اس��ت، جهش مص��رف بنزين در اس��تان البرز نيز 
دست كمي از اس��تان تهران نداش��ت، به طوري كه به گفته مسئولان 
شركت ملي پخش اس��تان البرز پس از وقوع زلزله چهارشنبه شب در 
استان البرز بيش از 2 ميليون و 500 هزار ليتر بنزين از انبار نفت شهيد 
دولتي كرج براي پمپ بنزين هاي استان ارسال شد و مصرف بنزين در 

اين منطقه از كشور نيز به حدود 6 ميليون ليتر رسيد. 
.......................................................................................................................

برنامه ورود هواپيماها به ايران تغيير کرد
رئيس سازم�ان هواپيمايي كش�وري اعلام كرد ايران ت�ا پايان سال 
1۳96، هش�ت فرون�د هواپيم�اي جديد تحوي�ل خواه�د گرفت؛ 
اطلاعات�ي كه ب�ا برآورده�اي اوليه ص�ورت گرفت�ه تف�اوت دارد. 
به گزارش ايسنا، ايران اير در زمستان سال گذشته موفق شد پس از چندماه 
مذاكره مداوم قرارداد خود با شركت هواپيماساز ايرباس را نهايي كند تا در 
قالب آن 100 فروند هواپيماي اين شركت در قالب برنامه اي هشت ساله 
وارد ايران ش��ود؛ قراردادي كه اجراي آن ظرف چند هفته اول آغاز شد و 

ايران اير پس از چندماه سه فروند ايرباس جديد تحويل گرفت.  
چند هفته پس از آن قرارداد هما با هواپيماسازي ATR نهايي شد و در 
قالب آن بنا شد 20 هواپيماي جديد كوچك وارد ايران شود كه در جريان 
اجراي آن نيز تاكنون شش فروند ATR به ناوگان كشور اضافه شده است.  
پس از اجراي اين قراردادها در گام هاي ابتدايي ايران اير براي سال 2017 و 

2018 نيز برنامه ريزي خود را اعلام كرد. 
پرورش، مديرعامل وقت اين شركت اعلام كرد: تا پايان سال 2018 بايد 
قرارداد فروش ATR پايان پذيرد و اين شركت اروپايي وقت دارد در طول 

13ماه آينده 14هواپيماي باقي مانده را به ايران تحويل دهد.
  در حوزه تحويل ق��رارداد هواپيماهاي ايرباس نيز طب��ق برآورد ابتدايي 
ايران اير بايد تا پايان سال 2017 ميلادي چهار فروند 320 به ايران تحويل 
داده مي شد كه با توجه به نزديك شدن به روزهاي پاياني سال بعيد به نظر 

مي رسد اين هواپيماها به كشور وارد شود. 
همچنين ايرباس بنا شده تا پايان سال آينده ميلادي نيز پنج فروند ايرباس 
321 و چهار فروند ايرباس 330 به ايران تحويل دهد كه بخشي از آن در 

سال جاري كشور بايد اجرايي شود. 
 با توجه به رسيدن به سه ماه پاياني سال جاري احتمالاً برنامه ريزي ايرباس 
براي تحويل هواپيماهاي خود به ايران با تغييراتي همراه خواهد بود كه البته 
بخشي از آن به دليل برنامه ريزي هاي جديد براي نهايي كردن فاينانس ها 
به وجود آمده و برنامه فرآيند نهايي سازي آن به خود شركت ايرباس ارتباط 
خواهد داشت. ايران اير هنوز اعلام نكرده كه اين هشت فروند هواپيما از كدام 

شركت ها و در كدام كلاس هاي پروازي به ايران خواهند آمد. 

مجلس با افزايش ۵۰درصدي قيمت بنزين 
موافقت نمي کند

نايب رئي�س كميسي�ون ان�رژي مجل�س  ش�وراي  اسلام�ي 
با بي�ان اينكه بعي�د است مجلس ب�ا افزايش 50درص�دي قيمت 
بنزي�ن موافق�ت كن�د، گف�ت: در ش�رايطي ك�ه م�ردم بيك�ار 
هستن�د دليلي ب�راي واقعي ك�ردن قيم�ت بنزين وج�ود ندارد. 
به گزارش تس��نيم، هدايت الله خادمي افزود: اگر قرار ب��ود افزايش به اين 
شكل انجام شود چرا از سال 92 با يك شيب  ملايم اين امر را انجام نداديم 
كه در حال حاضر دچار ش��وك اساس��ي در بخش اقتص��ادي و اجتماعي 
نشويم، اين افزايش 50 تا 60 درصدي در قيمت حامل ها قابل قبول نيست.  
نايب رئيس كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: اقتصاد 
يك زنجيره اي است كه اين افزايش حامل هاي انرژي به  روي دهها و صدها 
محصول و قيمت هاي ديگر تأثيرگذار است، از طرفي درآمدها افزايش نيافته 
و اشتغال ايجاد نشده، توليدي هم صورت نگرفته كه بتواند اين هزينه ها را 
بپردازد.  خادمي ادامه داد: قرار بر اين بود در هدفمندي يارانه ها بخشي از 
درآمدهاي حاصل شده به مردم محروم داده شود و بخشي هم در خدمت 
توليد و اشتغال قرار بگيرد كه اين امر هم به درس��تي صورت نگرفت، اگر 
اين موضوع به سرانجام مي رسيد اين حجم افراد بيكار را در سطح جامعه 
نداشتيم و وضع اشتغال خيلي بهتر بود و اگر افزايش نرخي انجام مي شد، 
مردم مي توانستند از عهده آن بربيايند.  وي بيان كرد: اين افزايش قيمت ها 
موجب ركود و تورم مي شود و از طرفي س��ازمان و شركت هايي كه از اين 
محصولات به  عنوان خوراك استفاده مي كنند، ورشكست خواهند شد و 
همين امر موجب از دست رفتن صدها شغل مي شود و بعيد است مجلس با 
اين امر موافقت كند.  نايب رئيس كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي 
گفت: در بودجه 97 بخش عمراني بس��يار ضعيف اس��ت و همه بودجه به 
حوزه مصارف و جاري اختصاص يافته و مشكل اينجاست كه دولت خيلي 
بزرگ شده و كل اقتصاد را گرفته و نمي خواهد بخش خصوصي را تقويت 

كند به همين دليل هزينه هاي دولت افزايش مي يابد. 
خادمي درخصوص اينكه با چه شيوه اي بايد قيمت بنزين واقعي شود، 
تصريح كرد: ما كل بنزين را از خارج وارد نمي كنيم كه پايبند به قيمت 
جهاني باش��يم، هزينه توليد يك بش��كه نفت در كش��ور ما ارزان تر از 
كشورهاي ديگر است، با قيمت پايين نفت به پالايشگاه ها داده مي شود 
و تبديل به بنزين مصرفي در كشور مي شود.  وي تأكيد كرد: بايد نفت 
به صورت فرآوري ش��ده به فروش برس��د كه از محل آن درآمدي براي 
كشور حاصل ش��ود و از طرفي قرار بر اين بود درآمد حاصل از افزايش 
قيمت حامل هاي انرژي كه در هدفمندي يارانه ها رخ داد، صرف توليد 

بشود كه اين امر انجام نشده است. 

عض�و ش�وراي تدوي�ن مق�ررات مل�ي 
ساختم�ان با تأكي�د براينكه گفتم�ان امروز 
غال�ب برسياس�ت وزارت راه و ش�هرسازي 
و چشم پوش�ي از انبوه س�ازي اس�ت، گفت: 
عدم تواف�ق روحان�ي ب�ا آخون�دي ي�ك 
وجه سياس�ي و ي�ك وجه كارش�ناسي دارد. 
محس��ن بهرام غفاري در گفت وگو با فارس، در 
پاس��خ به اين س��ؤال كه عدم تواف��ق روحاني با 
وزير راه و شهرسازي  كه در جلس��ه رأي اعتماد 
به وزرا از آن سخن به ميان آورد بر سر چيست، 
گفت: يك وجه اين اظهارات سياسي و يك وجه 
آن كارشناسي است اما به هر حال از گفته هاي 
رئيس جمهور و اختلاف نظر با وزير راه و شهرسازي 
در بخش مسكن بي اطلاع هستم و چون اطلاعي 

ندارم متوسل به حدس و گمان هم نمي شوم. 
وي افزود: در حال حاضر سياس��ت آخوندي در 
وزارت راه و شهرس��ازي يعني پروژه انبوه سازي 
كه در دو دهه پيش ش��خص او مبتكرش بود و 
به اختصار سياست پاك مي ناميد عبارت بود از 
»پس انداز«، »انبوه س��ازي« و »كوچك سازي« 
تغيير داده ش��ده اس��ت، بدين معن��ا كه كلمه 
وسط آن كه »انبوه سازي« اس��ت اكنون افتاده 

و تجديدنظر جدي روي آن دارند. 
وي ادام��ه داد: اينك��ه ي��ك بخش از ش��هر را 
همانند ن��واب يا شهرك س��ازي هاي خ��ارج از 
شهر انبوه س��ازي كنند، ديگر در گفتمان امروز 
وزارت راه و شهرسازي جايي ندارد و انبوه سازي 

چشم پوشي شده است. 

بهرام غفاري تأكيد كرد: برگشت و عدول از شعار 
20 س��ال پيش كه بخش مهم آن انبوه س��ازي 
بود، امروز به خوبي ديده مي ش��ود. در سال هاي 
74 و 75 آيين نامه اي درخصوص انبوه سازي در 
هيئت وزيران با پيگيري آخوندي وزير مسكن آن 
دوره به تصويب رسيد و تسهيلات بانكي را همراه 
با سوبسيدهايي قائل شدند كه امروزه از دستور 

كار خارج شده است. 
عضو شوراي تدوين مقررات ملي ساختمان ادامه 
داد: اين از دستور كار خارج شدن به خاطر كسري 
منابع مالي دول��ت و ناكارآمدي سياس��ت هاي 

ساخت مسكن به شيوه توسعه مسكن كه هنوز 
هم در دنيا متداول اس��ت، بدين شكل بوده كه 
بخشي از شهر و حاشيه شهر را به انبوه ساز داده و 

مجموعه سازي كرده است. 
وي افزود: در مورد اينكه عدول شده است، گمان 
مي كنم دولت قادر نيست سوبسيد بدهد و وقتي 
هم انبوه سازي تشويق شود، تابع مؤلفه هاي بازار 
مي ش��ود.  بهرام غفاري اضافه ك��رد: به هر حال 
منابع مالي ته كش��يده و دولت ق��ادر به تعقيب 
پروژه هاي انبوه سازي كه ش��امل معافيت هاي 
مالياتي و هزينه انش��عابات و سوبسيدهاس��ت 

نيس��ت و اين گونه مي ش��ود كه انبوه س��ازي از 
سياست پاك حذف مي شود. 

وي افزود: كوچك س��ازي هم مستلزم امتيازاتي 
بود، چرا كه در مسكن يك الگوي مسكن طراحي 
شد و مسكن 75متر و 100متر الگوي مسكن در 
تهران و شهرستان ها شد و اگر از اين كوچك تر 
ساخته شود از معافيت هايي برخوردار هستند. 

عضو ش��وراي تدوين مقررات ملي س��اختمان 
اظهار داش��ت: اين روزها رويك��رد جديدي به 
جاي انبوه س��ازي در نظر گرفته شده و آن هم 
احياي بافت هاي فرس��وده اس��ت ت��ا از طريق 
بازسازي واحدهاي مسكوني كهنه، واحدهاي 
جديد مسكن احداث ش��ود و اگر دولت در اين 
بافت ها هم سوبس��يد نده��د و مداخله نكند و 
سياست تشويقي اعمال نكند، اساساً ديگر اسم 
آن سياستگذاري نيست.  بهرام غفاري ادامه داد: 
اگرچه وقوف كامل از اختلاف و عدم توافق ميان 
رئيس جمهور و وزير راه و شهرسازي ندارم اما اين 

موارد مي تواند مهم باشد. 
 وي در پاس��خ ب��ه اين س��ؤال كه به ه��ر حال 
رئيس  جمه��ور در زمان ارائه لايح��ه بودجه 97 
تأكيد كردند كه بخش مسكن مي تواند مشكل 
اشتغال كش��ور را حل كند و بايد بخش مسكن 
رونق بگيرد اما آخوندي معتقد است مسكن ديگر 
پيشران اقتصاد نيست، گفت: وقتي تقاضاي مؤثر 
در بخش مسكن كاهش مي يابد، مشخص است 
كه مسكن پيشران اقتصاد نيس��ت و رونق تابع 

تقاضاست. 
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